
conceptVerslag Algemene Ledenvergadering VBMK 2023 
22 mei 2023 
Congrescentrum B&I, Harderwijk 

Aanwezig:  
VBMK: Frank Migchielsen (voorzitter a.i.), Patty Wageman (penningmeester), Anique de Kruif, 
Lilian Grootswagers (algemeen leden); en Anneloes van Kuijk (projectmedewerker) 
VBMK-betrokkenen: Marius Jospehus Jitta (Stichting Broeker Kerk), André Verburg (Walburgiskerk 
Zutphen), Theo Andriessen (Stevenskerk Nijmegen), Gerben van Dijk (VKB), Marco Heemskerk 
(Lebuinuskerk Deventer), Wouter Weerheim (Oude en Nieuwe Kerk Delft). 
Afmeldingen met bericht: Eddy Boom en Dick Louwman (Oosterkerk Hoorn), Theo Winkel 
(Doopsgezinde Kerk Zwolle) 
Verslag: Anneloes van Kuijk 

OPENING 
Voorzitter a.i. Frank Migchielsen opent de vergadering om 13.00 uur. Alle aanwezigen stellen 
zichzelf kort voor. 

INGEKOMEN STUKKEN 
Geen ingekomen stukken. 

UPDATES 
Federatie Instandhouding Monumenten 
Frank vertegenwoordigt binnen de FIM de belangen van kerkgebouwen en hun beheerders. De 
Subsidieregeling Instandhouding Monumenten (SIM) blijft een aandachtspunt. 

Toekomst Religieus Erfgoed 
Het programma Toekomst Religieus Erfgoed - begonnen als Nationale Kerkenaanpak - liep in 2021 
ten einde. Het ontwikkelen van Kerkenvisies was een van de vijf programmalijnen; het wordt 
momenteel geëvalueerd. Een vraag is: de Kerkenvisies zijn bij de burgerlijke gemeenten belegd, 
hebben zij voldoende kennis en betrokkenheid om er verder mee aan de slag te gaan? 

De TRE-partners, waaronder de VBMK, hebben aangedrongen op voortzetting van het 
programma, om de aandacht voor religieus erfgoed vast te houden. Dat heeft geresulteerd in 
verlenging met extra budget voor 2023 en 2024.  

VERSLAG ALV 2022 
Het conceptverslag wordt zonder wijzigingen vastgesteld. 

VBMK BESTUUR  
Sinds de ALV 2022 bestaat het bestuur uit: Frank Migchielsen (voorzitter a.i), Patty Wageman 
(penningmeester), Anique de Kruijf (algemeen lid) en Lilian Grootswagers (algemeen lid).  

Wouter Weerheim, Facilitair Manager van de Oude & Nieuwe Kerk Delft stelt zich verkiesbaar en 
wordt aangesteld als nieuw bestuurslid.  

JAARVERSLAG 2022 
Het Jaarverslag 2022 is nog niet gereed, enkele facts and figures moeten nog worden gecheckt. 
Het conceptverslag zal aan de leden worden toegestuurd samen met het conceptverslag van de 
ALV. Indien er geen vragen of opmerkingen van de leden binnenkomen, zal het jaarverslag in de 
volgende bestuursvergadering worden vastgesteld. 

Frank neemt het jaarverslag 2022 mondeling door. Lilian en Frank lichten toe: bij de vraagstukken 
rond erfgoed en het beheer van kerkgebouwen zijn verschillende partijen betrokken. Het is 
noodzakelijk om samen te werken en elkaar te versterken. VBMK-bestuursleden zijn daarom in 
verschillende erfgoedkringen actief, praten mee op verschillende niveaus, en zoeken in het 
organiseren van activiteiten de samenwerking met anderen.  

We merken een afname in het aantal mensen dat de bijeenkomsten bezoekt. Dat is echter in 
andere kringen ook het geval, en mogelijk een gevolg van de coronaperiode. 



Het bestand aan leden en begunstigers is al jaren stabiel. Momenteel zijn er 139 leden, waarvan 
de meeste een (groot) aantal kerkgebouwen beheren; en 49 begunstigers. 

JAARREKENING 2022 
Patty ligt het financieel jaarverslag toe: de VBMK staat er goed voor. De donaties en 
lidmaatschapsbijdragen zijn voldoende om de lopende zaken mee te kunnen bekostigen. De 
(publieks)activiteiten werden bekostigd uit de meerjarensubsidies van de Rijksdienst voor het 
Cultureel Erfgoed. 

N.a.v. vragen van de aanwezigen: de meerjarige subsidie vanuit de RCE was onder de noemer 
‘Behoud je Kerkgebouw’. Daaronder vielen verschillende activiteiten, zoals de gelijknamige cursus 
die samen met de ErfgoedAcademie werd verzorgd. 

De kascommissie bestond in 2022 uit Elles van Veghel (Laurenskerk Rotterdam) en Gijsbert van 
Hoogevest. Patty heeft nog geen reactie van hen gekregen. De leden worden zo spoedig mogelijk 
op de hoogte gebracht van de bevindingen van de kascommissie. 

Nieuwe kascommissie 2023: Gijsbert van Hoogevest blijft aan (deelname aan de kascommissie is 
voor 2 jaar). Marius Josephus Jitta meldt zich aan als nieuw lid. 

ACTIVITEITEN 2023 
Onder de nieuwe ronde van het programma Toekomst Religieus Erfgoed heeft de VBMK een 
subsidie gekregen van 70.000 euro voor de volgende activiteiten: 

Vernieuwen website 
Kennisdeling is een belangrijke doelstelling van de VBMK, maar de huidige website kan dit niet 
goed waarmaken. Zo is de online Kennisbank onvoldoende inzichtelijk en doorzoekbaar vanwege 
technische beperkingen. 

Digitale spreekuren 
De VBMK wil starten met een pilot digitale spreekuren. Per spreekuur is er thema met een 
specialist, aan wie de deelnemers vragen kunnen voorleggen. De informatie uit de spreekuren zal 
beschikbaar komen op de website. Doel van de spreekuren is om beter inzicht te krijgen in de 
specifieke vragen waar kerkbeheerders mee te maken krijgen, opdat de VBMK daarop kan 
inspringen. 

Cursussen en webinars 
De VBMK zet de samenwerking met de ErfgoedAcademie voort in het ontwikkelen van cursussen 
en webinars. 

Communicatieonderzoek 
In 2019 stelde de RCE een onderzoek in naar de informatiebehoefte bij kerkbeheerders. Het 
onderzoek leverde echter onvoldoende inzicht op. Samen met de andere TRE-partners zet de 
VBMK nu een nieuw onderzoek op.  

Collegiaal congres 
Inmiddels zijn er veel organisaties en adviesbureaus die zich bezighouden met het beheer van 
(monumentale) kerkgebouwen. De VBMK wil in het najaar een congres organiseren om te 
bespreken hoe wel elkaar kunnen vinden en versterken. 

RONDVRAAG EN OVERIGE OPMERKINGEN 

Lidmaatschap VBMK 
Het bestuur beraadt zich op een scherpere blik op het lidmaatschap: wat houdt het lidmaatschap 
precies in? Zijn er speciale voordelen aan verbonden? Hoe krijgt het bestuur meer en betere 
inbreng van de leden voor de lobby? Hoe kunnen we vorm geven aan een betere uitwisseling 
tussen bestuur en leden, en tussen leden onderling? 

Reacties: 



- Lilian merkt op dat haar contacten zich altijd positief uiten over de VBMK; VBMK-leden zijn 
tevreden over hun lidmaatschap.  

- Gerben benadrukt met instemming van andere aanwezigen dat kennis goed beschikbaar moet 
blijven; beperk de toegang tot de online kennisbank niet tot de leden, maar houd het openbaar. 

- Frank: misschien is een betere uitwisseling te realiseren door lokale VBMK-groepen te 
organiseren. 

- Marius: houd niet alle activiteiten digitaal; blijf ook vooral fysieke bijeenkomsten houden. Sociaal 
contact is belangrijk. 

- Marius: kan de volgende ALV worden opengesteld voor alle belangstellenden? Uiteraard houden 
alleen de leden stemrecht. 

Duurzaamheid 
Het thema Duurzaamheid staat hoog op de lijst van urgente vragen. Tegelijkertijd is er al heel veel 
informatie beschikbaar. Wat kan de VBMK toevoegen? Reacties: 
- Marius: meer aandacht voor de kosten/baten-analyse. 
- Verschillende deelnemers: heel praktische oplossingen, zoals stoelverwarmers, voetenstoofjes, 

plaids. 
- Lilian: kijk bij Duurzaamheid breder dan alleen naar energiebesparing. Bijvoorbeeld ook naar 

sociale duurzaamheid; de maatschappelijke waarde van kerkgebouwen. Vergelijk in Engeland: 
‘The Church of Good’.   

- André tipt de Tegemoetkoming Energiekosten: een tijdelijke tegemoetkoming voor mkb-
ondernemingen waarvan de energiekosten minimaal 7% uitmaken van de totale omzet. 

SLUITING 
Frank Migchielsen sluit de vergadering om 14.15 uur. 
 


